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ABSTRACT 
This investigation was carried out to enhance suckers rooting 

ability and leaf growth to some date palm cultivars through vegetative 
propagation by plant growth regulators injection and replanting under 
greenhouse conditions.  

In this research, suckers of date palm cultivars Sewy, Hayani and 
Zaghloul weights (2 to < 4 kg and 4-8 kg) were planted in two dates, mid 
of March and September in each season (2007 and 2008) at nursery in 
Horticulture Research Institute, Agricultural Research Center, Giza, Egypt. 

All suckers were treated by 9 injection treatments, before planting, 
by 3 ml auxin solution as follows: 1) distilled water (control treatment), 2) 
1000 ppm NAA, 3) 1500 ppm NAA, 4) 2000 ppm NAA, 5) 2500 ppm 
NAA, 6) 3000 ppm NAA, 7) 1000 ppm IBA, 8) 2000 ppm IBA and 9) 
3000 ppm IBA.  

The obtained results cleared that ‘Hayani’ increased significantly 
roots number/suckers than ‘Zaghloul’ and ‘Sewy’. Whereas, the reverse 
was true concerning root length. Planting at mid of March was better than 
that of mid September for all recorded parameters of suckers. Using auxin 
injection in the suckers bases significantly increased survival percentages 
and means of roots, number, length, diameter, moisture and leaves number, 
length and growth rate.  

Moreover, suckers injected by IBA at 3000 ppm or NAA 3000 ppm 
and planted in mid of March were the preferable for survival percentages 
of ‘Hayani’, ‘Sewy’ and ‘Zaghloul’ cultivars and means of roots number, 
length and length of developed leaves. 
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  المستخلص العربي
راسه فى مشتل معهد بحوث البساتين، مرآز البحوث الزراعية، أجريت هذة الد  

الجيѧѧزة، مѧѧصر، لتقيѧѧيم إمكانيѧѧة تجѧѧذير أوزان مختلفѧѧة لطѧѧواعين نخيѧѧل الѧѧبلح خѧѧلال عمليѧѧة  
وفѧѧѧى هѧѧѧذه الدراسѧѧѧة ) الاآѧѧѧسينات(الاآثѧѧѧار الخѧѧѧضرى بإسѧѧѧتخدام الحقѧѧѧن بمنظمѧѧѧات النمѧѧѧو 

 آجѧم   8 إلѧى    4، ومѧن     آجѧم  4 < 2فى مجمѧوعتين وزنѧين وهمѧا مѧن          إستخدمت الطواعين   
/  سѧم  3( معاملات حقѧن     9من أصناف السيوى و الحيانى و الزغلول والتى أجريت عليها           

 جѧѧزء فѧѧى المليѧѧون 1000) 2، )الكنتѧѧرول(مѧѧاء مقطѧѧر فقѧѧط ) 1: آمѧѧا يلѧѧى) فѧѧسيلة هوائيѧѧة
 NAA ( ،4 (2000( جѧѧزء فѧѧى المليѧѧون  1500) NAA ( ،3(نفثѧѧالين حѧѧامض الخليѧѧك  

 جѧѧزء NAA ( ،6 (3000( جѧѧزء فѧѧى المليѧѧون 2500) NAA (، 5(جѧѧزء فѧѧي المليѧѧون 
جزء في المليѧون  IBA ( ،8 (2000(جزء فى المليون 1000) NAA ( ،7(فى المليون  

)IBA (  ،9 (3000    جزء فى المليون)IBA .(       ارسѧهر مѧوتمت الزراعة في منتصف ش
 فى أآيѧاس بلاسѧتيكية   2007/2008- 2006/2007و سبتمبر وذلك فى موسمى الدراسة    

  .)حجما1:1(ى وسط من الرمل والبيت موس عل
أوضѧѧحت النتѧѧائج أن صѧѧنف الحيѧѧانى أعطѧѧى زيѧѧادة معنويѧѧة فѧѧى نѧѧسبة النجѧѧاح و   
زيادة فى متوسط عدد الجذور وطول الجذور لكل فѧسيلة هوائيѧة مقارنѧة بѧصنفى الѧسيوى                  

ى بينما أعطت الفسائل الهوائية للزغلول اوراقاً أطول معنويا من أوراق الحيѧان           .والزغلول
. وآانت الزراعة فى مارس أفضل من الزراعة فى سѧبتمبر فѧى جميѧع النتѧائج               . والسيوى  

 أفѧضل مѧن   IBA أو NAA جزء فى المليѧون مѧن  3000وقد آانت نتائج الحقن باستخدام 
حيث نسبة النجاح وعدد الجذور وطول الجذوروسمك الجذور وآذلك متوسط الزيѧادة فѧي       

وتحققѧѧت نفѧѧس النتيجѧѧة فѧѧى    . وطѧѧول الأوراقالنمѧѧو الخѧѧضري لѧѧلأوراق وعѧѧدد الأوراق    
ومѧن نتѧائج   .التفاعل بين موعد الزراعة مع هذه المعѧاملات مѧن الحقѧن فѧى آѧلا الموسѧمين              

 الدراسة يمكن التوصѧية بإمكانيѧة الاسѧتفادة مѧن الطѧواعين فѧى إآثѧار نخيѧل الѧبلح بعѧد                       ههذ
ل حѧѧامض  جѧѧزء فѧѧى المليѧѧون مѧѧن نفثѧѧالين حѧѧامض الخليѧѧك أو إنѧѧدو   3000حقنهѧѧا بترآيѧѧز 
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